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۱۰ فوتی و شناسایی ۴۰۰ بیمار جدید کرونا در کشور
بنابر اعلام وزارت بهداشــت، در یک شبانه روز ۴۰۰ بیمار کووید-۱۹ در کشور 
شناســایی شدند و متاسفانه در این بازه زمانی ۱۰ نفر نیز جان خود را از دست 
دادند.به گزارش ایســنا، از روز ۹ مهرماه تا روز ۱۰ مهرماه ۱۴۰۱ و بر اســاس 
معیارهای قطعی تشــخیصی، ۴۰۰ بیمار جدید مبتلا به کووید-۱۹ در کشور 
شناسایی و ۱۳۹ نفر از آنها بستری شدند.مجموع بیماران کووید-۱۹ در کشور 
به ۷ میلیون و ۵۴۹ هزار و ۵۸۶ نفر رسید.متاسفانه در طول ۲۴ ساعت، ۱۰ بیمار 
مبتلا به کووید-۱۹ در کشور جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان 
ایــن بیماری، به ۱۴۴ هزار و ۴۳۹ نفر رسید.خوشــبختانه تا روز ۱۰ مهرماه ۷ 
میلیون ۳۲۶ هزار و ۲۴۶ نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستانها ترخیص 
شده اند.۱۴۴ نفر از بیماران مبتلا به کووید-۱۹ در بخش های مراقبت های ویژه 
بیمارســتانها تحت مراقبت قرار دارند.تا روز ۱۰ مهرماه ۵۴ میلیون و ۱۲۱ هزار 
و ۴۳۸ آزمایش تشخیص کووید-۱۹ در کشور انجام شده است.همچنین تا روز 
۱۰ مهرماه ۶۵ میلیون و ۸۷ هزار و ۶۶۷ نفر دوز اول، ۵۸ میلیون و ۴۸۸ هزار 
و ۶۹۰ نفــر دوز دوم و ۳۱ میلیــون و ۲۳۰ هزار و ۷۰۸ نفر، دوز ســوم و بالاتر 
واکســن کرونا را تزریق کرده اند. مجموع واکســن های تزریق شده در کشور به 
۱۵۴ میلیون و ۸۰۷ هزار و ۶۵ دوز رســید. در یک شــبانه روز نیز ۱۰ هزار و 
۳۷۷ دوز واکسن کرونا در کشور تزریق شده است.همچنین در حال حاضر هیچ 
شهرســتانی در وضعیت قرمز نیست و ۱۶ شهرستان در وضعیت نارنجی، ۲۰۰ 

شهرستان در وضعیت زرد و ۲۳۲ شهرستان در وضعیت آبی قرار دارند.

وعده های خرید اتوبوس برای پایتخت عملیاتی نشد
رئیس شورای شــهر تهران گفت: متاسفانه ۱۰ سال اســت که از شرکت های 
خودروسازی اتوبوس خریداری نشــده است.مهدی چمران رئیس شورای شهر 
تهران در نود و ســومین جلسه شــورا اظهار کرد: شناورسازی ساعت کاری در 
کاهش حجم ترافیک اثرگذار بوده، اما به اندازه ای در تهران مسئله ترافیک مهم 
اســت که تاثیر آنچنان که باید احساس شــود، نیست.وی افزود: وعده هایی که 
برای اتوبوس داده شد آنگونه که باید عملیاتی نشد، متاسفانه ۱۰ سال است که 
از شــرکت های خودروسازی اتوبوس خریداری نشده است.چمران بیان کرد: در 
شرایط کمبود منابع مالی و اقتصادی برای تامین پول اتوبوس، شاهد هستیم که 

به اتوبوس ها و تاسیسات خدمات شهری آسیب می رسد.

وجود ٥٦۱ میلیارد تومان چک وصول نشده 
در شهرداری تهران

رئیس کمیته بودجه شورای شهر تهران گفت: در شهرداری تهران ۵۶۱ میلیارد 
تومان چک وصول نشــده وجود دارد که ارزش اکثر چک ها بالای یک میلیارد 
تومان است.میثم مظفر رئیس کمیته بودجه شورای اسلامی شهر تهران اظهار 
کرد: چک هایی از دهه ۷۰ و ۸۰ در شهرداری وصول نشده و ۴۵۹ میلیون تومان 
چک هم در منطقه ۸ وصول نشده است.وی ادامه داد: در شهرداری تهران ۵۶۱ 
میلیارد تومان چک وصول نشــده وجــود دارد که ارزش ۳۲۴ میلیارد تومان از 
چک ها بالای یک میلیارد تومان است و به ارزش روز، مبلغ قابل توجهی را شامل 

می شود و باید نهضتی شکل بگیرد که این چک ها را وصول کند.

تکمیل بیمارستان ۳۲۰ تختخوابی در بهارستانِ تهران
مشــاور رئیس دانشگاه علوم پزشــکی ایران در امور مشارکت های اجتماعی از 
تکمیل پروژه بیمارســتان ۳۲۰ تختخوابی در شهرســتان بهارستان در استان 
تهران خبر داد و گفت: مرکز تولد بیمارســتان امام حسین )ع( این شهرستان 
نیز تا یک ســال آینده به بهره برداری می رسد.به گزارش ایسنا،  دکتر سید رضا 
محسن زاده، گفت: مرکز تولد بیمارستان امام حسین )ع( شهرستان بهارستان 
در وســعتی به متراژ ۶ هزار و ۴۰۰ مترمربع و پنج طبقه ســاخته می شود.وی 
بــا بیان اینکه تجهیــز کارگاه و گودبرداری پروژه مرکز تولد بیمارســتان امام 
حسین)ع( انجام شده اســت، افزود: بر اساس تفاهم نامه امضاء شده با شرکت 
پیمانکار این پروژه تا مهر ماه سال ۱۴۰۲ به بهره برداری می رسد.محسن زاده با 
اشاره به جمعیت حدود ۸۰۰ هزار نفری بهارستان، اظهار کرد: بیمارستان ۳۲۰ 
تختخوابــی حضرت ابوالفضل )ع( نیز که با هدف رفع نیاز درمانی شــهروندان 
بهارستانی در سال های قبل آغاز شده بود، با توجه به تفاهم نامه جدید و اصلاح 
نقشــه ها در متراژ ۳۲ هزار مترمربع تکمیل می شود.مشاور رئیس دانشگاه علوم 
پزشکی ایران در امور مشــارکت های اجتماعی، خاطرنشان کرد: ساخت کامل 
این دو پروژه در شهرســتان بهارســتان هزار میلیارد تومان بودجه نیاز دارد که 
ان شــاءالله با حمایت خیرین سلامت تامین می شــود.بنابر اعلام روابط عمومی 
دانشگاه علوم پزشکی ایران، وی گفت: حدود ۲۰پروژه نیمه تمام ساختمانی در 
دانشــگاه علوم پزشکی ایران وجود دارد که در مدت یک سال گذشته ۱۴ واحد 

آن تعیین تکلیف شدند و به زودی به سرانجام می رسند.

برنامه ویژه آموزش وپرورش 
برای شناسایی و درمان »کودکان بیش فعال«

رئیــس ســازمان آموزش وپرورش اســتثنایی، نحــوه ارائه خدمات ســازمان 
آموزش وپرورش اســتثنایی بــه دانش آموزان دارای نقــص توجه و بیش فعالی 
را تشــریح کرد و گفت: دانش آموزان بیش فعال، دانش آموزان عادی هســتند 
که ممکن اســت در دقت و توجه، مشکلاتی داشــته باشند که باید مداخلات 
تخصصی برایشان انجام شود.حمید طریفی حسینی در گفت وگو با ایسنا، در این 
باره اظهار کرد: آیین نامه ای برای بچه های بیش فعال در دســت تهیه است که 
مشخص می کند دانش آموز نقص توجه و بیش فعال چه ویژگی ها و شرایطی باید 
داشته باشد که بر اساس آن تشخیص گذاری شود.وی افزود: در واقع ملاک ها و 
معیارهای غربالگری و تشــخیص گذاری را احصاء و ابزارها را مشخص می کنیم. 
پــس از آن باید همــکاران خودمان را آموزش دهیم تا بتوانند این تســت ها و 
مداخلات تخصصی لازم را انجام دهند.رئیس سازمان آموزش وپرورش استثنایی 
با بیان اینکه برنامه ما این اســت که از آبان ماه بتوانیم این دانش آموزان را نیز 
هماننــد دانش آموزان اختلال یادگیری در مراکــز ویژه اختلال یادگیری تحت 
درمان و آموزش قرار دهیم گفت: پیش بینی ما این اســت که آمار دانش آموزان 
دارای نقــص توجه و بیش فعالی به اندازه دانش آموزان دارای اختلال یادگیری 
باشد.طریفی حسینی با اشــاره به اینکه، دانش آموزان بیش فعال، دانش آموزان 
عادی هستند که ممکن است در دقت و توجه، مشکلاتی داشته باشند که باید 
مداخلات تخصصی برایشــان انجام شود. در واقع لازم اســت معلم، خانواده و 
دانش آموزان، آموزش هــای لازم را در این زمینه دریافت کنند.وی تاکید کرد: 
اینها هیچ تفاوتی با بچه های عادی به لحاظ آموزش نخواهند داشــت. بچه های 
مبتلا به اختلال یادگیری ما سر کلاس عادی می نشینند و بعضی روزها به مرکز 
یادگیری مراجعه می کنند و یکی دو جلســه در هفته با آنها کار می شود و اگر 
نیاز به دارودرمانی هم داشــته باشند که به روانپزشــک ارجاع  داده می شوند، 
هم دارو مصرف می کنند و هم کارهای توانبحشی شــان انجام می شــود.رئیس 
سازمان آموزش وپرورش استثنایی با بیان اینکه پوشش کودکان بیش فعال برای 
نخستین بار انجام خواهد شد اظهار کرد: دوسال پیش شورای سازمان، تصویب 
کــرده بود که دو گروه دانش آموزان دارای نقص توجه و بیش فعالی و همچنین 
دانش آموزان دارای اختلال گفتار و زبان به هفت گروه تحت پوشــش سازمان 
آموزش وپرورش استثنایی افزوده شود، اما سازوکار ارائه خدمت به اینها تا کنون 

فراهم نشده بود.

پروژه ساخت ۳۲۰ واحد سرمایه گذاری هلال احمر 
در شمال تهران آغاز شد 

شــهردار منطقه یک گفت: پروژه ۳۲۰ واحدی ســرمایه گــذاری هلال احمر 
همزمان با آیین آغاز ســاخت ۱۰ هزار واحد مســکونی قرارگاه جهادی مسکن 
در شمال تهران آغاز شد.به گزارش روابط عمومی شهرداری منطقه یک، حمید 
رضا حاجوی در مراســم آغاز ســاخت ۱۰ هزار واحد مسکونی قرارگاه جهادی 
مسکن شهر تهران  که با حضور معاونین، مدیران شهری شمال تهران به صورت 
همزمان با ســایر مناطق تهران شنبه ۹ مهرماه در محله ازگل برگزار شد اعلام 
کرد :پروژه ۳۲۰ واحدی ســرمایه گذاری هلال احمر در ۱۴ طبقه مسکونی در 
زمینی به مساحت ۱۳ هزار و ۷۵۰ متر مربع و ۶۰هزار و ۵۰۰ متر مربع زیربنا 
در محله ازگل، خیابان گلچین احداث می شود.او افزود: این پروژه که متعلق به 
ســازمان هلال احمر است با یک هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان اعتبار در مدت ۴۵ 
ماه به اتمام و آماده بهره برداری می شود.حاجوی همچنین تصریح کرد: منطقه 
یک در نیمسال اول ۱۴۰۱ نیز بیش از ۳هزارو۵۶۱ پروانه مسکونی صادر کرده 

است که معادل یک هزار و ۵۰۴ واحد مسکونی آن در حال اجرا است.

اخبار کوتاه
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی:

نظام سلامت نیازمند تجدید ساختار برای مقابله با پاندمی های آتی است

معاون پیشگیری از آسیب های اجتماعی سازمان بهزیستی:

آموزش خودمراقبتی به نوجوانان آسیب های اجتماعی را کاهش می دهد

معاون نیروی انسانی ستادکل نیروهای مسلح و فرمانده قرارگاه مهارت آموزی سربازان خبر داد

امکان بهره مندی ٦۰ هزار سرباز ماهر از تسهیلات بانکی

معاون پیشگیری از معلولیت های سازمان بهزیستی مطرح کرد

غربالگری بیش از ٥۰۰ هزار نوزاد در شش ماهه ابتدای سال
شناسایی بیش از هزار کودک با اختلالات شنوایی

رئیس دانشگاه علوم پزشکی تهران اعلام کرد

بیماری در سالمندان دو برابر جوان ترها

عضو هیات علمی دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با 
اشاره به وضعیت کنونی ایران در برابر اپیدمی ها بر تجدید 
ســاختار نظام ســلامت برای مقابله با پاندمی ها در آینده 

تاکید کرد.
حمید ســوری اســتاد اپیدمیولوژی دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، در مورد وضعیت 
بیماری های تنفسی اظهار کرد: ما هر سال آنفلوآنزای فصلی 
را داشــته ایم با این حال طی دو ســال گذشــته به دلیل 
استفاده از ماســک توسط بسیاری از مردم، میزان بروز آن 
به شــدت کاهش پیدا کرد، با این حال امســال این امکان 
که شــیوع بالای این بیماری و سایر عفونت های تنفسی را 
ببینیم بســیار بالا است.وی همچنین با بیان اینکه کاهش 
میزان شــیوع کرونــا در ایران و جهان نوعــی کنار آمدن 
ویروس با انسان است، اظهار کرد: این کنار آمدن دو طرفه 
بوده است، ویروس برای ادامه حیات خود به انسان به عنوان 
میزبان نیاز دارد و از آن سو انسان هم وقتی به تنگنا می افتد 
و بیماری جان او را به خطر می اند به تکاپو می افتد تا جان 
خود را حفــظ کند بنابراین این تــلاش دو جانبه موجب 
رسیدن به تعادل شــده است. اگرچه هنوز تعداد مبتلایان 
به این ویروس زیاد اســت با این حال شدت بیماری بسیار 
کمتر است و برای جامعه بشری دیگر نگران کننده نیست.

ســوری یادآور شد: بر اساس پیشــینه ای که بیماری های 
تنفســی دارند امید می رود که این توافق دو جانبه انسان 
و ویروس تداوم پیدا کند مگر اینکه باز شــرایطی از جانب 

انسان یا تغییراتی در ویروس به وجود آید. وقتی اپیدمی در 
یک جامعه به وجــود می آید که یک عامل بیماری زاد وارد 
جامعه شده یا حوادثی مانند سیل زلزله و .. به وجود  آید در 
پی آن تعادل جامعه به هم خورده و رعایت بهداشت کمتر 

شده و زیرساخت های بهداشتی نیز دچار آسیب می شوند.
وی تأکید کرد: الان دغدغه اصلی متوجه نظام سلامت است 
و نباید حس عادی شدن شرایط که در جامعه وجود دارد به 
درون وزارت بهداشــت رخنه پیدا کند و باید از این فرصت 

برای بازمهندسی ساختار خود و ساختار مقابله با اپیدمی ها 
استفاده کند.سوری بیان کرد: باید از تجارب گذشته درس 
بگیریم، ما کارآمدی لازم را برای مقابله با اپیدمی ها نداریم. 
بر اساس برآوردهای جهانی دنیا آبستن اپیدمی های بعدی 
است و این در جوامعی مانند ما که زیرساخت های بهداشتی 
و درمانی در آن چندان نظام مند نیستند استعداد جامعه را 

برای این موضوع افزایش می دهد.
وی یادآور شــد: کشــور ما نیازمند یک تجدید ساختار در 
نظام سلامت خود و ارزیابی مجدد است. سوری بیان کرد: 
در این اپیدمی که هنوز درمان اختصاصی برای کووید وجود 
نداشــت و هنوز هم نداریم بیش از ۹۰ درصد بودجه خود 
را صرف خدمات درمانی کردیم و بودجه بخش بهداشت و 
پیشــگیری ضعیف و نحیف بود.او ادامه داد: ساختار نظام 
سلامت ما هنوز بر مبنای واحد بیماری ها است مثلا واحد 
ایدز یا واحد ســل داریم، این واحدها شاید در دهه ۶۰ که 
شــبکه های بهداشــتی و درمانی را به وجود آوردیم جواب 
می داد اما جوابگوی شــرایط حاضر نیســت، ما نتوانستیم 
شرایط شبکه بهداشت را در سطح دو و سه تقویت و تکمیل 
کنیم و از سوی دیگر الگوی بیماری ها هم دیگر مانند چهل 
سال قبل نیست به همین دلیل نیاز است که هوای دیگری 
به وزارت بهداشــت و نظام سلامت تزریق شود. من تجدید 
ســاختار نظام سلامت و وزارت بهداشــت را به عنوان یک 
ضرورت و اولویت بــرای مقابله با پاندمی های آتی ضروری 

می دانم.

معاون پیشگیری از آسیب های اجتماعی سازمان بهزیستی 
گفت:خود مراقبتی نوعی واکسیناسیون در برابر آسیب های 
اجتماعی محسوب می شود.معاون پیشگیری از آسیب های 
اجتماعی مرکز توسعه پیشــگیری و درمان اعتیاد سازمان 
بهزیســتی درمورد آموزش خودمراقبتی بــه دانش آموزان 
گفت: ما همانطور که در حوزه سلامت جسمی دانش آموزان 
کار می کنیــم در حوزه ســلامت روان اجتماعی نیز باید به 
همان نسبت توجه نشان دهیم.وی افزود: ما همیشه در حوزه 
سلامت جســمی برای کاهش بیماری ها و ارتقای سلامت 
جســم، دانش آموزان را به انجــام ورزش و تغذیه و خواب 
توصیه کردیم، اما در حوزه ســلامت روان اجتماعی کمتر 

کار کردیم و این درحالیست که خود مراقبتی و برنامه های 
آگاه ســازی و اطلاع رســانی نوعی واکسیناسیون در برابر 
آسیب های اجتماعی محسوب می شــود.معاون پیشگیری 
از آســیب های اجتماعی مرکز توســعه پیشگیری و درمان 
اعتیاد سازمان بهزیســتی با بیان اینکه حوزه خودمراقبتی 
شــامل ابعاد جســمی و روانی و اجتماعی است اظهارکرد: 
وقتی به کودک و نوجوان مهارت های مقابله ای، حل مسئله، 
مدیریت هیجانات و خشم را یاد دهیم از بسیاری از مسائل 
و آســیب های اجتماعی در مواقع بحرانی جلوگیری خواهد 
شــد.این مقام مسئول یادآورشد: سازمان بهزیستی بیش از 
۲۰ ســال اســت که در حوزه مهارت های زندگی فعالیت و 

می کند، اما برای تمرکز بر حوزه خودمراقبتی چند سال اخیر 
را به ایــن موضوع اختصــاص داده و تأکیدش هم بر گروه 
ســنی ۱۳ تا ۱۸ سال است. ذکایی فر گفت: ما آموزش ها را 
در محیط های مهم مانند مدارس و آموزشــگاه ها و محلات 
و محیط هــای پرخطر ارائــه می دهیم و البتــه برنامه های 
اینچنینی نیازمند همکاری بین بخشی و بین دستگاهی با 
دستگاه هایی است که از ظرفیت کامل برخوردار باشند.وی 
از اعلام آمادگی سازمان بهزیستی در این حوزه سخن گفت 
و اظهارکرد: با توجه به شــروع سال تحصیلی ما هم در این 
حوزه شروع به کار کردیم و دلیلش هم این است که هرچقدر 
در حوزه آگاهی بخشــی و ارتقای دانش مهارت کودکان و 

نوجوانان هزینه کنیم در حقیقت برای کاهش آســیب ها و 
بزهکاری در سال های آینده سرمایه گذاری کرده ایم.معاون 
پیشــگیری از آسیب های اجتماعی مرکز توسعه پیشگیری 
و درمان اعتیاد ســازمان بهزیستی یادآورشد: سال گذشته 
برنامه مشارکت اجتماعی دانش آموزان با همکاری آموزش 
و پرورش اجرایی شد، اما با توجه به سیاست های آموزش و 
پرورش این همکاری از سال گذشته قطع شده است.ذکایی 
فر با بیان اینکه برنامه مشارکت اجتماعی نوجوانان »مانا« هر 
ساله اجرا می شود اظهارکرد: بالغ بر ۱۵۰۰ گروه نوجوان در 
سطح کشور وجود دارند که آموزش های لازم را در قالب این 

برنامه دریافت کردند.

معاون نیروی انسانی ســتادکل نیروهای مسلح و فرمانده 
قــرارگاه مهارت آموزی ســربازان گفت: در ســال ۱۴۰۱ 
حــدود ۶۰ هزار نفر از ســربازان منقضــی خدمت که در 
دوران خدمت سربازی مهارت کسب و گواهینامه دریافت 
کرده اند، می توانند از تسهیلات قرض الحسنه بانکی به مبلغ 

صد میلیون تومان بهره مند شوند.
به گزارش ایسنا، سردار محمدجواد زاده کمند در نشست 
خبری با اصحاب رسانه پیرامون  راه اندازی سامانه اعطای 
تسهیلات اشتغال به کارکنان وظیفه ماهر منقضی خدمت، 
با اشــاره به یاد و خاطره شــهدای انقلاب اسلامی و دفاع 
مقدس به ویژه بیش از ۶۰ هزار شــهید ســرباز اظهارکرد 
:جوانان عزیز ما با انجام خدمت ســربازی، دســتاوردهای 
بســیاری در عرصه های مختلف به ویــژه دفاعی، امنیتی 
وتامین  نظم و انضباط اجتماعی را برای کشــور به ارمغان 

می آورنــد.وی در خصوص اهداف اصلی قــرارگاه مهارت 
آموزی کارکنان وظیفــه اظهارکرد: قرارگاه مهارت آموزی 
ســربازان با دو هدف توانمندســازی کارکنــان وظیفه در 
عرصه های مختلف به تناســب نیاز نیروهای مسلح  و نیاز 
کشور به اشتغال زایی جوانان وتسهیلگری در اشتغال زایی 
آنان راه اندازی شــد. زاده کمند با بیــان اینکه بیش از ۲۶ 
دســتگاه دولتی و خصوصی در امر راهبری مهارت آموزی 
ســربازان همکاری دارند، گفت: از اواخر ســال ۹۶ به بعد 
بیش از یــک میلیون و صد هــزار نفر از ســربازان عزیز 
کشورمان تحت پوشش قرارگاه مهارت آموزی قرارگرفتند 
و در حــدود ۱۵۰ هزار نفر از این عزیزان موفق به کســب 

گواهینامه از سازمان فنی و حرفه ای کشور شده اند.
وی با تاکید بر اهمیت اشــتغال زایی جوانان گفت: با توجه 
به اهمیت مقوله اشــتغال جوانان، سند مهارت آموزی در 

سال گذشته تصویب و موضوع اشتغال سربازان ماهر دارای 
کارت پایان خدمت قوی تر پیگیری شــد و در سال ۱۴۰۰ 
حدود سه هزار نفر از سربازان منقضی خدمت که در دوران 
خدمت ســربازی مهارت کســب کرده و موفق به دریافت 
گواهینامه شــده اند، از تســهیلات بانکی بــه مبلغ یکصد 
میلیون تومان بهره مند شــدند که برای شروع گام مثبتی 
بود.فرمانده قرارگاه مهارت آموزی ســربازان  اظهارداشت: 
بخشی از بودجه ۶۲ هزار میلیارد تومانی پیش بینی شده 
برای موضوع اشــتغال کشــور در اختیار کارکنان وظیفه 
منقضی خدمت قرار گرفته که این بودجه برای ســربازان 
واجد شرایط در کلیه استان های کشور در نظرگرفته شده 

است.
بر اســاس اعلام سایت پلیس، زاده کمند گفت : حدود ۶۰ 
هزار نفر ازکارکنان منقضــی خدمت می توانند در صورت 

واجد شرایط بودن از ۱۰۰ میلیون ریال وام قرض الحسنه 
با بازپرداخت حدود پنج تا هفت ساله بهره مند شوند.وی در 
خصوص فرآیند اعطاء تســهیلات مالی به کارکنان وظیفه 
منقضــی خدمت افزود: کارکنان وظیفه منقضی خدمت از 
سال ۹۷ به بعد که دارای گواهینامه مهارت آموزی هستند 
می تواننــد برای ثبت درخواســت خود بــه دفاتر خدمات 
الکترونیک انتظامی)پلیــس+۱۰( مراجعه و پس از انجام 
راستی آزمایی از سوی کاربران دفاتر، پیامکی مبنی بر ثبت 

درخواست برای متقاضی ارسال می شود.
زاده کمند گفت: پس از بررســی درخواســت مشــمول 
توسط دبیر کارگروه استان )معاون وظیفه عمومی استان( 
اطلاعات به صورت الکترونیکی  به بانک مربوطه ارجاع داده 
می شــود و در نهایت پیامک مبلغ وام و شعبه بانک برای 

متقاضی ارسال می شود.

معاون پیشــگیری از معلولیت های ســازمان 
بهزیستی با بیان اینکه حدود ۵۰۰ هزار نوزاد در 
شش ماهه ابتدای سال مورد غربالگری شنوایی 
قــرار گرفته اند از شناســایی ۱۴۸۶ کودک با 
اختلالات شنوایی خبر داد.افروز صفاری فرد در 
گفت و گو با ایلنا درباره غربالگری شــنوایی و 
شناســایی اختلالات شنوایی در نوزادان گفت: 
غربالگری اختلالات شــنوایی در نــوزادان از 
ســال ۱۳۸۴ جزو برنامه های دفتر پیشگیری 
از معلولیت های ســازمان بهزیســتی کشــور 
قرار گرفته اســت.  در حــال حاضر ما حدود 
۶۳۰ پایگاه داریم که ایــن پایگاه ها عمدتا در 
زایشگاه ها و بیمارستان ها و گاهی اوقات نیز در 
مراکز بهداشــت مستقر هستند و در زمانی که 
نوزادان برای واکسیناســیون مراجعه می کنند 
اگر مورد غربالگری قرار نگرفته باشند در آنجا 
انجام می شــود.وی ادامــه داد: این برنامه طی 
سنوات اخیر پوشش خیلی خوبی داشته است 
و در سال های گذشــته با وجود بیماری کرونا 
حتی با وجود اینکه افت پوشــش عملکردی را 
داشتیم اما بیش از ۸۵ درصد موالید زنده مورد 
غربالگری قرار گرفته اند. در سال ۱۴۰۰ نیز ۹۲ 
درصد موالید زنده تحت پوشش غربالگری قرار 
گرفتند و غربالگری شنوایی در سال گذشته از 
برنامه های موفق ما بوده است.معاون پیشگیری 
از معلولیت های ســازمان بهزیستی با اشاره به 
نوزادان شناســایی شــده با اختلالات شنوایی 
گفت: از ســال ۸۴ تا پایان سال ۱۴۰۰، حدود 

۱۲ میلیون نوزاد مورد غربالگری قرار گرفته اند 
که حدودا ۳۲ هزار و ۶۰۰ کودک با اختلالات 
شنوایی شناسایی شــده و مداخلات به هنگام 
مانند تجویز ســمعک، کاشت حلزون و تربیت 
شنیداری باعث شد این افراد مشکلات گفتاری 
پیدا نکرده و در مدارس عادی حضور پیدا کنند 
و در واقع از معلولیت این افراد پیشگیری شده 

است. 
صفاری فرد خاطرنشــان کرد: در سال گذشته 
حــدود یک میلیــون و ۱۵ هزار نــوازد مورد 
غربالگری قرار گرفته اند در ۶ ماهه ابتدای سال 
نیز حدود ۵۰۰ هزار نوزاد غربال شــده اند که 
از این تعداد هــزار و ۴۸۶ کودک با اختلالات 
شنوایی شناسایی شده اند. یکی از ویژگی های 
برنامــه غربالگری شــنوایی پیگیری وضعیت 
کودکانی است که با اختلالات شنوایی شناسایی 
می شوند. از سوی مراکز ما پیگیری های مکرر 
برای نوزادانــی که دچار اختلالات شــنوایی 
هســتند انجام می شــود تا مطمئن شــویم 
این نــوزادان از مداخلات به هنگام اســتفاده 
می کننــد.وی درباره پرداخــت کمک هزینه 
درمان به خانواده های نیازمند گفت: همچنین 
کمک هزینه برای ایــن مداخلات به هنگام به 

خانواده های نیازمند پرداخت می شود. 
اگــر خانواده نیازمند باشــد بــرای فرزند این 
خانواده که دارای مشــکل شنوایی باشد کمک 
هزینه ســمعک و کمک هزینه کاشت حلزون 
تعلق می گیرد.معاون پیشگیری از معلولیت های 

ســازمان بهزیســتی درباره همکاری با وزارت 
بهداشت درباره کاشــت حلزون برای نوزادان 
شناســایی شــده با اختلالات ناشنوایی گفت: 
اخیرا نیــز با معاونت درمان وزارت بهداشــت 
جلســات متعــددی بــرای کاشــت حلزون 
داشته ایم و مقرر شــد اطلاعات نوزادانی را که 
در غربالگری ها شناســایی می کنیم به معاونت 
درمان ارســال کرده تا این نوزادان پشت نوبت 
کاشــت حلزون نمانده و ســریعا این مداخله 

درمانی برای آن ها انجام شود.
صفاری فرد خاطرنشان کرد: اطلاعات ۶ ماهه 
اول را جمع آوری کردیم و برای معاونت درمان 
وزارت بهداشت ارسال کردیم تا کاشت حلزون 
برای این افراد به صورت رایگان انجام شــود تا 
با انجام مراقبت هــا و اقدامات بعدی برای این 
کودکان از معلولیت آن ها پیشــگیری شــود.
وی درباره زمان مناســب برای کاشت حلزون 
گفت: کاشــت حلزون تا ۴ سالگی موثر است 
و از ناشــنوایی پیشــگیری می کند، البته در 
سنین بالاتر از ۴ سال نیز کاشت حلزون انجام 
می شــود اما برای انجام باید بررسی های دقیق 
صورت بگیرد اما متخصصان معتقدند که کاشت 

حلزون باید تا پیش از ۴ سالگی اتفاق بیفتد.
معاون پیشــگیری از معلولیت های ســازمان 
بهزیســتی تصریح کرد: یک سری از اختلالات 
شــنوایی ممکن است دیرهنگام باشد و در بدو 
تولد نوزاد با مشــکلی مواجه نباشد همچنین 
ممکن است برخی کودکان در مرحله نوزادی 

از غربالگری جا افتاده باشــند از همین رو این 
کودکان را در ســنین ۳ تا ۵ سال دوباره مورد 
غربالگری اختلالات شــنوایی قــرار می دهیم. 
همچنین یک ســری از عفونت ها و بیماری ها 
باعث می شــود فرد به مرور اختلالات شنوایی 
خود را از دســت بدهد از همین رو غربالگری 
شــنوایی را بــرای این ســنین در نظر گرفته 
ایم.صفاری فرد ادامه داد: معلولیت ناشــنوایی 
می توانــد بر اثــر بیماری ها نیز اتفــاق افتد از 
همین رو ما غربالگری دیگری را برای شناسایی 
اختلالات شنوایی در کودکان ۳ تا ۵ سال آغاز 
کــرده ایم. این طرح را از پیــش از کرونا آغاز 
کردیــم اما به دلیل اینکــه مهدهای کودک با 
تعطیلی مواجه بود نتوانستیم به صورت کامل 
انجام دهیم و از نیمه دوم ســال گذشته دوباره 
این طرح را شــروع کردیم و تاکنون نیز ادامه 

دارد.وی گفت: یک سری از اختلالات شنوایی 
نیز ممکن است به دلیل حضور در محیط های 
کاری پر ســر و صدا ایجاد شــود و با توجه به 
اینکه بهداشــت کار در این محیط های کاری 
رعایت نمی شود آســیب هایی به شنوایی افراد 
وارد می شود و این افراد نیز ممکن است دچار 
از  معلولیت شنوایی شــوند.معاون پیشگیری 
خاطرنشان  بهزیستی  ســازمان  معلولیت های 
کــرد: افرادی کــه دارای اختلالات شــنوایی 
هستند می توانند به حوزه توانبخشی سازمان 
بهزیســتی مراجعه کننــد. در این بخش افت 
عملکرد شــنوایی این افراد در کمیســیون ها 
بررسی می شود و در صورتی که معیارهای لازم 
را داشته باشند و عملکرد شنوایی آن ها با افت 
همراه باشد جزو معلولان شناخته شده و تحت 

پوشش سازمان بهزیستی قرار می گیرند.

رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی تهران با اشاره به وضعیت 
ســالمندی در کشور، گفت: شــاخص ها و آمارها نشان از 
آغاز روند سالمندی در کشور دارند و اگر وضعیت به همین 
صورت پیش رود، در حدود سال ۱۴۱۰ در کشورمان انفجار 
سالمندی رخ خواهد داد.دکتر قناعتی در گفت وگو با ایسنا، 
با بیان اینکه پدیده ســالمندی پدیده ای است که دو قرن 
اخیر به دلیل پیشــرفت های بهداشتی و رشد تکنیک های 
مدرن پزشــکی و تغذیه مناسب ایجاد شده است، گفت: بر 

این اساس جمعیت جهان رو به پیر شدن می رود.
 باید توجه کرد که در قرن بیست و یکم امید به زندگی در 
جهان از ۶۶ ســال عبور کرده است. همچنین هر سال ۱.۷ 
درصد به جمعیت جهان افزوده می شود. این در حالی است 
که این افزایش جمعیت در افراد بالای ۶۵ ســال و بالاتر از 
۲.۵ درصد اســت. این فاصله ترکیب سنی جمعیت، جهان 
را به ســوی سالمند شدن ســوق می دهد. ایران نیز از این 
تغییر جمعیتی بی نصیب نیست.وی با بیان اینکه شاخص ها 
و آمارها نشان از آغاز روند سالمندی در کشور دارند، گفت: 

اگــر وضعیت به همین صورت پیش رود، در حدود ســال 
۱۴۱۰ در کشورمان انفجار سالمندی رخ خواهد داد و بین 
۲۵ تا ۳۰ درصد جمعیت کشــور در سنین ۵۰ سال به بالا 
قرار می گیرند. همچنین برآورد شــده است که در ایران در 
ســال ۱۴۳۰ جمعیت بالای ۷۰ سال به ۳۰ درصد خواهد 
رســید که در این صورت جزو یکی از پیرترین کشورهای 
جهان محسوب خواهیم شــد.قناعتی ادامه داد: باید توجه 
کرد که آلمان طی ۷۵ سال، فرانسه طی ۸۰ سال و بریتانیا 
طی ۹۰ ســال روند ســالمندی جمعیت را طی کردند، اما 
در ایران ظرف ۳۰ ســال به مرحله سالمندی می رسد که 
به معنای سرعت زیاد ســالمندی جمعیت در ایران است.  
وی با بیان اینکه خدمات مورد اســتفاه ســالمندان نسبت 
به ســایر گروه های ســنی متفاوت و بیشــتر است، گفت: 

سالمندان به دلیل فیزیولوژی بدن شان بیماری ها و صدمات 
بیشتر و متفاوت تری را خواهند داشت. به عنوان مثال نرخ 
شکستگی ها در ســالمندان با ضربه های کم بیشتر خواهد 
بود و با افتادن ممکن اســت دچار شکستگی های ناگواری 
شوند. همچنین مدت زمان درمان آنها بیشتر بوده و کمتر 
می توانند به ســطح عملکردی قبلی خودشان بازگردند. در 
عین حال بیماری های قلبی- عروقی، سرطان،  بیماری های 
ریوی و ... در ســالمندان بیشــتر بوده و حدود ۸۴ درصد 
ســالمندان در مقایســه با ۳۸ درصد از افرادی که در سن 
۲۰ تا ۴۴ ســالگی قرار دارند، از یکی از شرایط مزمن رنج 
می برند. یعنی تقریبا میزان بیماری در افراد سالمند دو برابر 
افراد جوان تر است. همچنین میزان تجویز و مصرف دارو در 
سالمندان بالاتر است. بنابراین سالمند شدن جمعیت فشار 

مضاعفی را بر نظام سلامت وارد می کند.قناعتی گفت: حوزه 
سلامت باتوجه به گســتردگی خدمات و اهمیت اهدافش، 
برای دستیابی هرچه بیشــتر برای آحاد جمعیت و عدالت 
اجتماعی، نیازمند تربیت و توزیع مناسب نیروی انسانی در 

تمام گستره مکانی و زمانی مورد نیاز جامعه است.
 بسیاری از کشــورهای توســعه یافته و در حال توسعه با 
افزایش نیاز به خدمات سلامت و افزایش هزینه مواجهند، 
امــا با توجه به محدود بودن منابــع در بخش دولتی برای 
روش های کارا و مناسبی در حوزه سالمندی استفاده شود.

وی با بیان اینکه در دانشــگاه علوم پزشــکی تهران رشته 
طب ســالمندی را داریــم که باتوجه به نیــاز آینده آن را 
تقویت می کنیم، گفت: این رشــته با این هدف اســت که 
بتواند نیازهای بهداشتی افراد ســالمند را تنظیم کند. در 
عین حال ۱۱۰ مرکز بهداشــتی تحت نظر دانشــگاه علوم 
پزشــکی تهران است که این مراکز خدمات مراقبتی مانند 
کنترل فشــار خون و قند خون را در سالمندان به صورت 

روتین انجام می دهند.


